
Posteriorment, la Federació va
fer la rendició de comptes
anuals corresponent a l'exercici
2005. La Federació, com a
entitat d'utilitat pública, està
obligada a rendir comptes
anualment davant el Registre
d'Associacions de la CAIB i el
Ministeri d'Interior de Madrid, i
el Consell Executiu de la Felib
els ha d'aprovar.

La darrera assemblea gene-
ral ordinària del passat dia 7
d'abril va aprovar per unanimi-

tat executar el pressupost de
l'exercici 2005. Aquest ha servit
de base per redactar els com-
ptes anuals, formats per:

- Memòria comptable abreu-
jada 

- Balanç de situació abreujat 
- Compte de pèrdues i guanys

abreujat 
- Execució del pressupost el

31-12-2005
Preocupació per la futura Llei

del sòl 
Quant a l'apartat referent a

precs i preguntes, el batle des
Mercadal, Ramon Orfila, va
mostrar la seva preocupació
sobre la futura Llei del sòl. S'ha
acordat crear una comissió per
estudiar aquesta Llei i fer-ne
els suggeriments que es con-
siderin oportuns. 

El representant de Búger,
Manuel Patiño, i els batles de
Puigpunyent, Ciutadella i des
Mercadal, Joan Ferrà, Llorenç
Brondo i Ramon Orfila, com-
pondran aquesta comissió.

Consell Executiu as Mercadal
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El passat 9 de juny, els mem-
bres del Consell Executiu de la
Felib es varen desplaçar a la
localitat menorquina des Mer-
cadal per fer una reunió a la
sala de plens del consistori
mercadalenc. Com a amfitrió hi
havia el batle des Mercadal,
Ramon Orfila, el qual va cedir
les instal·lacions del consistori. 

Rendició de comptes anuals 
Després de llegir l'acta de la

sessió anterior, es va aprovar.

Foto de família dels presents en l'exterior de l'Ajuntament des Mercadal

La secretària general de la
Felib, Joana Alomar, el con-
seller insular del Departament
de Medi Ambient, Miquel Àngel
Borràs, el conseller de Treball i
Formació del Govern, Cristòfol
Huguet, així com el batle de
Llubí, Tomás Campaner, varen
clausurar el taller d'ocupació
Tramuntana. Un taller en què
els alumnes han estat els
encarregats d'escometre les
obres del comellar des Lli.
D'aquesta manera, mitjançant
la imatge que il·lustra aquesta
informació, es reflecteix la
realitat del conveni que en el
seu moment varen subscriure la

Federació mateixa i el Departa-
ment de Medi Ambient del CIM. 

Un any de durada 
Aquest curs de formació,

amb una durada final d'un any,
ha servit per formar un total 
de 24 persones, 16 en l'ofici 
de marger i 8 de treballadors
forestals. És per això que, en
resposta al conveni de col·la-
boració entre el Consell de
Mallorca i la Federació d'Enti-
tats Locals de les Illes Balears
(FELIB), els margers han fet
treballs de restauració d'ele-
ments de pedra en sec a dife-
rents municipis de Mallorca. 

En el cas de Llubí, s'ha
construït un marge de 120
metres quadrats i s'han aixecat
60 esboldrecs. A part de Llubí,
també s'han fet treballs diver-
sos a Búger, on s'ha aixecat una

paret mitgera de 50 metres
quadrats i actualment s'està
treballant en la construcció de
dues columnes, a més d'esco-
metre obres diverses de millora
a Puigpunyent.

El comellar des Lli, una realitat
gràcies al conveni entre el Consell

de Mallorca i la Felib

Les autoritats presents amb el comellar des Lli de fons 



La Federació d'Entitats Locals
de les Illes Balears va realitzar
el 7 d'octubre una jornada in-
formativa per exposar la Reso-
lució de 28 d'abril de 2005
sobre la caducitat de les ins-
cripcions patronals dels es-
trangers no comunitaris. 

Tant el delegat de l'Institut
Nacional d'Estadística de les
Balears, Joan Pons Ordinas,

com el responsable de la Ges-
tió Padronal de l'INE Balears,
Rogelio Fernández Covisa, co-
mentaren el caràcter benefi-
ciós d'aquesta resolució. Du-
rant la jornada, es donaren una
sèrie d'instruccions als ajun-
taments sobre el procediment
per dur a terme les caducitats
de les inscripcions padronals
dels estrangers no comunitaris

que no tinguin autorització de
residència permanent, d'acord
amb la Resolució de 28 d'abril
del 2005 sobre la Llei orgànica
14/2003. 

En aquesta Llei s'indica que
les inscripcions que es facin en
el padró, quan no tinguin una
residència permanent, tindran
una durada de dos anys, per la
qual cosa un cop transcorregut

aquest termini caduquin i cal
renovar l'empadronament. A
través de la Direcció General
de Policia, l'INE rep els noms
de les persones que tenen
residència permanent. 

Organismes de la comunitat.
Pel fet que l'INE disposa de tots
els padrons d'Espanya, per
exclusió elabora la llista de les
persones no comunitàries o
que senzillament no tenen
autorització de residència per-
manent. S'envia la llista als
ajuntaments i aquestes s'e
carreguen a través d'aquesta
resolució d'enviar als intere-
ssats un preavís en què se'ls
indiqui que la seva inscripció en
el padró caducarà i que han de
passar per l'Ajuntament per
renovar-la.

La llei de la Municipalitat, presentada al
Consell Executiu

A l'esquerra, un moment del Consell Executiu, i a la dreta, la intervenció del Conseller d'Interior, José Maria Rodríguez.

Un moment de la intervenció del president de la Felib, Carlos Delgado.

El president de la Felib,
Carlos Delgado, va comentar
als assembleistes presents que
es té previst que després de
Setmana Santa s'iniciïn les
converses entre la Felib ma-
teixa i l'Amib, per començar el
procés d'unificació d'ambdues
entitats.

Quant al capítol pressupo-
stari, la secretària general de
la Felib va comentar que la
Federació va tancar el curs

pressupostari amb dèficit a
causa de la falta d'uns in-
gressos addicionals previstos
inicialment, i que finalment no
es varen arribar a produir. És
per això que per al 2006, la
Felib espera complir el pre-
ssupost previst, que és de
526.000 €, aprovat pels assem-
bleistes i que és inferior al de
l'exercici passat. 

Malgrat la reducció pressu-
postària, la Felib seguirà incre-

mentant l'aportació econòmica
amb vista al Pla de Formació
Contínua que, com cada any,
beneficia més de mig miler de

funcionaris i els membres de
les corporacions locals que
integren el panorama muni-
cipal balear.

L'Assemblea acorda un
increment econòmic

La Federació d'Entitats Locals de les Balears i la Mesa
Paritària s'uneixen un any més per dur a terme el Pla de
Formació Contínua (PFC) per al 2006. A l'acte de la firma del
document, hi varen ser presents la secretària general de la
Federació, Joana Alomar i Serra en representació de la Felib, 
i els representants sindicals que componen la Mesa Paritària.

El batle de Palència,
Heliodoro Gallego Costa, és el
nou president de la FEMP.
Gallego substitueix Francisco
Vázquez, que presentà la
renúncia perquè el nome-
naren ambaixador d'Espanya
al Vaticà. El nou president, que
es presentava com a únic
candidat, obtingué un 73% dels
vots del Consell Federal: 59
vots a favor, 21 en contra i un
vot en blanc. 

Per altra banda, la Comissió
Executiva de la FEMP va
aprovar el nomenament de
Gabriel Álvarez Fernández com
a nou secretari general de 

la FEMP, a
proposta del
pres ident ,
H e l i o d o ro
Gallego, en
substitució
d ' A l b e r t o
Torres.

Nascut a Astúries l'any 1954,
és llicenciat en Dret per la
Universitat de Salamanca i 
és funcionari de l'Adminis-
tració local amb habilitació
nacional des de 1982. Ha estat
secretari d'ajuntament a Pa-
lafrugell (Girona), Avilés i
Santa Marta de Tormes (Sa-
lamanca). 

Un any més, la Mesa Paritària 
i la Felib fan possible 

el Pla de formació Contínua

Heliodoro Gallego, 
nou president de la Femp



La sala d'actes de la Felib va
acollir una jornada monogràfica
sobre la utilització de l'energia.
La presidiren part de la Federa-
ció, la secretària general Joana
Alomar i Serra, i part de la
Direcció General d'Energia de
la CAIB, el director general
Jaume Sureda Bonnín. També
hi estigueren presents els
ponents del monogràfic, Joan
Cabot, cap del Servei de Gestió
Energètica de la CAIB; Rafel
Pons, cap del Servei d'Energia
Renovable; així com el tècnic de
la Direcció General, Bernat
Nadal. 

Les línies bàsiques de l'ex-
posició varen girar entorn de la
creació del gestor energètic
municipal. Es destacà la im-
portància d'introduir aquesta
figura, tècnic triat pel consistori
mateix perquè sigui una per-

sona formada en eficiències
energètiques i energies renova-
bles, que tindrà com a objectiu
el d'aplicar les línies d'ajuda
que la Direcció General d'Ener-
gia posa a disposició dels ajun-
taments per desenvolupar els
plans d'eficiència energètica

Energies renovables

Un altre dels punts destacats
fa referència a la línia d'ajudes
quant a la problemàtica de l'en-
llumenat públic. En aquest
sentit, els ajuntaments que així
ho sol·licitin rebran ajudes diri-
gides a millorar l'enllumenat
públic, la qual cosa, segons el
ponent Rafael Pons, encaixa
perfectament amb la política de
l'Agenda Local 21. 

Pel que fa a l'apartat de les
energies renovables, es fa refe-
rència a la necessitat que els

ajuntaments, com a grans con-
sumidors d'energia que són als
seus edificis, compleixin l'or-
denació de l'edificació i incor-
porin les energies renovables a
les noves edificacions. 

També es varen aportar xifres
diverses quant a l'aposta clara
de la Direcció General d'Ener-
gia sobre l'aplicació de les
energies renovables. 

Es recordà que en l'actualitat
s'han instal·lat un total de qua-
tre col·lectors tèrmics de
64.441 metres quadrats, amb
una previsió que per al 2015 el
nombre de metres quadrats 
de col·lectors instal·lats en 
la comunitat balear ascendeixi 
a 400.000.

Monogràfic sobre la utilizació de l’energía 
en la Federació
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Dos instantànies de la presentació i aspecte de la sala al llarg de la jornada.

Panoràmica del saló d'actes de la Felib durant la jornada.

La Felib va ser testimoni
d'una jornada interessant sobre
la "planificació estratègica i les
claus organitzatives de la
policia local", a càrrec del con-
sultor de seguretat i emer-
gència Jaume Tovar, amb la
presència d'un nombre impor-
tant de responsables munici-
pals de les diferents policies
locals que conformen la comu-
nitat balear. 

Tovar va recordar als pre-
sents que la policia local és
l'instrument principal per
executar les polítiques de
seguretat del municipi, encara

que tampoc no n'és l'únic. Per
això, a l'hora de definir un
model estratègic en seguretat
policial, ha de quedar clar que
és una anàlisi profunda tant de
l'organització mateixa com de
l'entorn, per definir un pla
d'acció que faci millorar el
servei de policia local a mitjà o
a llarg termini. Per això, la
planificació estratègica és un
procés en el qual els responsa-
bles de la policia local deci-
deixen en el present el que ha
de ser en el futur. Amb tot això,
la podem definir com la
focalització i l'administració

eficient dels recursos d'una
policia local, que apunta cap 
a l'eficàcia. És a dir, cap a
l'assoliment d'objectius a llarg,
mitjà i curt termini, amb una
visió sistemàtica i la partici-
pació dels actors involucrats.

Actuacions

El ponent mateix, Jaume
Tovar, defineix unes actuacions
que cal desenvolupar a l'hora
de dur a terme un model
estratègic, i que passa per pren-
dre dades -per saber la realitat
del municipi en l'àmbit de se-
guretat-, fer una anàlisi interna

i externa amb el seu diagnòstic
corresponent, definir qui partici-
pa en la conformació del model,
elaborar el document, propo-
sar-ne un model, discutir-lo i
definir-lo, així com aprovar-lo.
També cal assegurar el segui-
ment del model definit en la
planificació estratègica i fer una
revisió contínua del grau de
compliment dels objectius, els
quals haurien de tenir indica-
dors de compliment quantita-
tius. I tot això, cercant un
resultat: controlar contínua-
ment la situació real en relació
amb la situació desitjada.

La planificació estratègica, clau per al bon  
funcionament de la policia local



Qüestionaris als membres de la Felib
2003-2007

AJUNTAMENT DE CAMPANET
HiNombre d'habitants: 2.437 (información: INE 2003)
Situació geogràfica: Tot i que Campanet forma part, administrativament, de la comarca del Raiguer, gran part
del seu territori forma part de la Serra de Tramuntana. La major part d’aquest territori de la Serra està 
catalogat per la Llei d’Espais Naturals com a Àrea Natural d’Especial Interès (ANEI). 
Encara que pugui semblar el contrari i a pesar de l'escut de la vila, el nom de Campanet no té res a veure amb
una campana. Prové del llatí tardà "capanna", amb el plural aràbic "kapanät", que vol dir conjunt de cabanes.
Aquest nom indica una continuïtat de població des de segurament la prehistòria.
Web: www.ajcampanet.net
Telèfons de contacte: 971 516 005 / 971 516 613 (fax)

- Quina opinió li mereix la problemàtica del 

finançament local?

- er jo és un desastre. Des que sóc batle des de fa
vint anys, el finançament està sent el nostre prin-
cipal mal de cap ja que malgrat que es ve fent molt
treball a nivell de comunitats, es pot dir que
seguim vivint d'almoines. I malgrat que hem tingut
anys de bonança a nivell econòmic, això ha estat a
costa de destruir el nostre territori i els nostres
espais naturals. 
- Valoració de la tasca de la FELIB quant al Pla de

formació contínua.

- Em sembla correcte i adequat. Altra cosa és que
es plantegi el poder participar de forma adequada.

Potser pugui faltar un poc d'organització a nivell
comarcal per a no haver d'anar necessàriament a
Palma a realitzar els cursos. 
- A quines àrees demanaria major protagonisme

de la FELIB?

-  Demanaria un major caràcter reivindicatiu. Jo
sóc un dels membres fundadors de la Felib, i puc
dir que la Federació va néixer amb l'objectiu de
poder aconseguir un major finançament des de
Madrid. 
De fet, hem aconseguit el Fons de compensació
municipal, però que en comparació d'altres comu-
nitats autònomes com la de Canàries, la nostra
està en inferioritat.

Francesc Aguiló Pons - batle de Campanet
Francesc Aguiló Pons va néixer fa 50 anys en la localitat de Campanet. És batle des de l'any 1987 amb el que compleix la seva cinquena
legislatura al capdavant del consistori campaneter. La seva ocupació laboral al marge de la política és la d'empleat en una caixa 
d'estalvis i pertany al Partit Socialista de Mallorca (PSM)

AJUNTAMENT DE LLUBÍ
Nombre d'habitants: 1.955 (información: INE 2003)
Situació geogràfica: Llubí es troba situat al Pla de Mallorca, i la seva topografia és irregular. El nucli urbàes troba
entre dos promontoris entre els quals passa el Torrent d'Aumadrà, que mor a l'Albufera de Muro. Nombroses
carreteres que duen a les poblacions veïnes: Sa Pobla, Sineu, Santa Margalida, Maria de la Salut, etc. Procedeix
del topònim romà "Castro-Lupino", que derivà en "Castell Llubí".
Web: www2.ajllubi.net
Telèfons de contacte: 971 522 002 / 971 522 528 (fax)

- Quina opinió li mereix la problemàtica del finan-

çament local?

- En els pobles petits com el nostre, m'hos trobam
a nivell de finançament amb la respiració entreta-
llada. Nosaltres nomes podem funcionar amb
finançament que vingui de fora, ja que la nostra
capacitat d'autofinançament és molt limitada.
Consider que alguna cosa s'ha de fer en aquest
sentit, tant en el que aporta el Govern com pel
Consell. 
- Valoració de la tasca de la FELIB quant al Pla de

formació contínua.

-És molt bona la seva labor, però en el nostre cas,

al tenir que anar sota mínims en les nostres ofici-
nes municipals, ens varem trobar que quan hi ha
un curs convocat, sofrim problemes de personal en
els nostres recintes. Qui fa el seu treball mentre
els nostres funcionaris estan fent el curs?. 
- A quines àrees demanaria major protagonisme

de la FELIB?

-  Seria molt bo el poder fer un front comú de cara
al tema de la seguretat en els municipis petits, el
poder crear una espècie de policia de la mancomu-
nitat, que ens ajudi en aquestes qüestions. També
caldria vigilar el tema del repartiment del finança-
ment a través del Fons de cooperació municipal.

Tomás Campaner Ferragut
Tomás Campaner Ferragut va néixer fa 60 anys en la localitat de Costitx. La seva professió al marge de la política és la de funcionari. És
batle de Llubí des de Juliol del 2003 pel que compleix la seva primera legislatura. Amb anterioritat havia estat regidor des de 1991 fins a
Juliol del 2003 i pertany al Partit Popular. També és president de la Mancomunitat del Pla des del 2003. 


